
 الـمسـتخـلص 

يتضمن البحث عرض أهم التقسيمات المتعلقة بتوحيد العبادة عند الشيخ 

ابن عثيمين، وتقرير هذه التقسيمات من كلامه، وعرض أدلته عليها، مع  

عرض أقوال المخالفين للتقسيمات إن وُجد، والرد عليهم إذا كان هدف  

أقوال أهل العلم إن  الشيخ من التقسيم الرد على المخالفين، وذكر بعض 

كان هدفه من التقسيم تقرير عقيدة أهل السنة والجماعة. وقد احتوى البحث  

على مقدمة، وتمهيد، وأربعة فصول، وخاتمة. ففي التمهيد ذكرت ترجمة  

موجزة للشيخ محمد ابن عثيمين، وفي الفصل الأول ذكرت مفهوم 

لشيخ ابن عثيمين، التقسيمات، وأهميتها، وأدلة التقسيمات العقدية عند ا

ومنهجه فيها، أما الفصل الثاني، فذكرت فيه أقسام التوحيد وأدلته عند 

الشيخ ابن عثيمين، واستعرضتُ أهم الشبهات المتعلقة بالأقسام التي نص  

عليها أهل السنة، ونقض الشيخ لأقسام المخالفين للتوحيد ورده عليها، 

ت المتعلقة بالعبادات  وكان الفصل الثالث موطناً لعرض أهم التقسيما

القلبية، والتقسيمات المتعلقة بالعبادات العملية )القولية منها والفعلية(، وفي  

الفصل الرابع كان الحديث عن أهم التقسيمات المتعلقة بما يضاد توحيد 

العبادة، وتقسيم البدعة إلى حسنة وسيئة، ورد الشيخ على الشبهات المتعلقة  

ة وكان فيها أبرز النتائج التي توصلت لها ومنها:  بتقسيم البدعة، ثم الخاتم

أن العلاقة بين أنواع التوحيد الثلاثة علاقة تكاملية ولا يصح إسقاط أي  

قسم من الأقسام، وأن إسقاط توحيد العبادة من الأقسام الثلاثة له أثار  

واضحة في الوقوع بالشرك والكفر، وإسقاط العبادات والتكاليف الشرعية 

مر والنهي والوعد والوعيد، وأن تقسيم التوحيد عند الشيخ ابن بتعطيل الأ

عثيمين باعتباراته المختلفة وهو المشهور عند أهل السنة والجماعة تقسيم 

غير مبتدع؛ لأنه توضيح وبيان لأقسام ذُكرت في القرآن والسنة دون زيادة 

ين أهل  أو إنكار، وأن للتقسيمات العقدية أثرًا في نشوء الخلاف العقدي ب

السنة والمخالفين، منها: ظهور خلاف عقدي في مفهوم التوحيد وأقسامه، 

ومفهوم الكفر وأقسامه، ومفهوم البدعة الصحيح، وأن تقسيم المتكلمين 

لمسمى التوحيد تقسيم قاصر؛ لعدم إدخال توحيد العبادة فيه، وبه نفي 

 الصفات عن الله تعالى. 



ABSTRACT 

 This research presents the most significant classifications related to monotheism 

in worship according to Sheikh Ibn Othaymeen and it establishes these classifications 

based on his sayings in addition to presenting his evidence and the sayings of dissenting 

parties ،if existed ،together with refuting their claims. The Sheikh's objective of these 

classifications is to refute the claims of dissenting parties and state the sayings of the 

scholars in order to establish the creed of the People of Sunnah and Community. The 

research contained an introduction ،preface ،four chapters and conclusion. In the 

Preface ،I presented a brief biography of Ibn Othaymeen. Chapter One: the concept of the 

classifications ،their significance ،evidence on the classifications of creed according to 

Ibn Othaymeen and the methodology adopted by him. As for Chapter Two ،I mentioned 

the classifications of monotheism and their evidence according to Ibn Othaymeen. I also 

reviewed the most important doubts related to the classifications that are stated by the 

People of Sunnah and the Sheikh's refutation of the classifications presented by 

dissenting parties. Chapter Three is a review of significant classifications related to 

spiritual worships and that of practical ones (sayings and actions). Chapter Four: a 

discussion of significant classifications related to what is contrary to monotheism in 

worship ،the classification of innovation in religion into good and bad ،and the Sheikh's 

refutation of doubts related to this classification. In the Conclusion are key results to 

which I have reached; they are: • The classification of monotheism on Ibn Othaymeen’s 

view ،as regards its well-known ،various considerations ،according to the People of 

Sunnah and Community ،is not an invented one because it is a clarification of the 

classifications mentioned in the Quran and Sunnah without addition or denial. • The 

relationship between all three types of monotheism is a complementary one; it is not 

accepted to drop any classification of them.The impact of dropping monotheism in 

worship from the three classifications is a clear indication of falling into unbelief and 

polytheism ،and the dropping of worships and religious duties by negating commands 

and interdictions ،promises and warnings • The classifications of creed have an impact 

in the eruption of creed differences among the People of Sunnah and dissenting parties ،

such as a creed difference in the concept of monotheism and its classifications ،the 

concept of unbelief and its classifications and the correct concept of innovation in 

religion• . 

 


